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Cine-mparte, parte-ºi face
(Povestea nespusã a privatizãrii în masã)

- Interviu cu prof. univ. Mircea Coºea, fost ministru de stat -

Radu Soviani: Domnule Coºea, la
30 de ani de la debutul privatizãrii în
masã, cum vi se pare acest fenomen ºi
acest set de acþiuni?

Mircea Coºea: Încã necunoscut.
Atunci când am început sã lucrãm pe
aceastã temã, imediat dupã 1990, at-
mosfera era total diferitã. Adicã
noi lucram atunci sub imperiul
unor sfaturi, între ghilimele, ale
unor economiºti care habar nu
aveau despre ce este vorba. Jef-
frey Sachs nu avea nicio expe-
rienþã în legãturã cu ceea ce nu-
mim tranziþia, a lucrat în Ame-
rica de Sud. El propunea vreo
cinci elemente care trebuia rezolvate
neapãrat ºi care erau piaþã liberã, valu-
tã..., în sfârºit, ºi privatizarea. Rom-
ânia era una dintre þãrile cele mai îna-
poiate din punct de vedere al procesu-
lui pentru cã România era þara care nu
avusese la data trecerii la nouaorându-
ire un sector privat important. Aproa-
pe deloc. ªi mai aveam încã ceva. Am

spus-o de mai multe ori, eu nu sunt
omul care sã ascundã anumite lucruri.
Am avut o perioadã foarte complicatã
cu preºedintele Iliescu, care nu era
partizanul schimbãrilor, în legãturã cu
domnulBîrlãdeanu, unomcare avuse-
se niºte idei revoluþionare prin 1960 în

legãturã cu socialismul - acu-
ma era într-o perioadã în care
trecerea la o nouã formã de or-
ganizare, nu îi spun nici tranzi-
þie, formã de organizare a eco-
nomiei, domniile lor credeau
cã trebuie schimbaþi manage-
rii, sã fie mai bine pregãtiþi, ºi
lucrurile or sã meargã bine în

continuare, altceva nu trebuia fãcut.
Radu Soviani: Bîrlãdeanu fiind

atunci preºedintele Senatului...
Mircea Coºea: Preºedintele Sena-

tului ºi un om care avea o foarte mare
influenþã asupra domnului Iliescu din
punct de vedere al gândirii economice.
Era un economist bun, însã format,
normal, în viziunea planificatã a eco-

nomiei, dar care avusese atunci, în pe-
rioada în care era primãvara praghezã,
avusese niºte idei pentru revoluþiona-
rea economiei, dar care nu au mers.
Unele lucruri acummi se par infantile,
dar atunci erau importante, spre
exemplu domnia sa dorea sã nu mai
existe în nomenclatura economicã
româneascã aºa numitele întreprinde-
ri cu pierderi planificate. Aveam
întreprinderi cu pierderi planificate �
de la început plecau cu pierderi. De
ce? Pentru cã în doctrina comunistã
de atunci anumite bunuri ar fi trebuit
produse în þarã ca sã nu ai dependenþã
faþã de capitalism ºi atunci o anumitã
perioadã se spunea cã pot sã meargã
cu pierderi planificate.Mai avea niºte
idei foarte bune la data aceea în legã-
turã cu impozitul pe circulaþia mãrfu-
rilor, cãruia astãzi îi spunem TVA. În
sfârºit, voia sã facã altceva, dar nu a
mers. Dar înmomentul în care a putut
sã facã a revenit la niºte forme de so-
cialism cu faþã umanã.

Erau doi politicieni care voiau nea-
pãrat sã mergem înainte: era Adrian
Nãstase ºi Oliviu Gherman. Ei au fost
cei care au împins lucrurile. Mai era
Eugen Dijmãrescu, care de asemenea
era foarte în direcþia asta, iar dintre cei
care erau înGuvern eraFlorinGeorge-
scu, cu idei foarte corecte la acea datã.
Cam atât. Pentru cã am avut un sprijin
important din partea lui Mugur Isãre-
scu la BNR, dar nu s-a implicat direct
în procesul ãsta, era mai mult legat de
acordurile cuFMIºiBancaMondialã.

Deci, privatizarea în România a
început cu niºte idei foarte nãstruºnice
pe care unii le aplaudau, spre exemplu
MEBO. Asta însemna sã se privatize-
ze cu cei care lucrau în întreprinderi.
Era un fel care azi în literatura econo-
micã se numeºte modelul LIP - mode-
lul fabricii de ceasuri de la Besancon,
LIP -, care atunci când a intrat în fali-
ment imediat dupã rãzboi au preluat-o
muncitorii ºi au pus-o pe roate. Asta
era o idee.Mai era o idee a unui econo-

mist foarte bun dar foarte greu de scos
din niºte idei, Constantin Cojocaru. A
avut un rol foarte important ºi þin sã-i
subliniez rolul ºi memoria. Însã el era
pe o altã linie, adicã dacã proprietatea
e a întregului popor cum spunea
comunismul, hai sã o dãm întregului
popor, bucatã cu bucatã.

Radu Soviani: Cum s-a ajuns la
cupoane, domnule Coºea?

Mircea Coºea: Asta a fost o che-
stiune care în România a avut un rol
foarte important. Pentru cã România
era singura þarã, poate Bulgaria mai
avea ceva, care nu avea niciun fel de
idei ºi educaþie în legãturã cu ceea ce
înseamnã piaþa de capital. ªi atunci, cu
ce m-am ocupat eu în guvern nu a fost
privatizarea. Eu m-am ocupat cu piaþa
de capital. Aici au fost niºte discuþii,
cu niºte participanþi, destul de cuno-
scuþi, care aveau fel de fel de idei, spre
exemplu era Adrian Severin, Miºu
Negriþoiu, cei de la Eximbank.

(continuare în pagina 9)

Autostrada SUA-China-
China-SUA

C
el mai important eveniment
pol i t ic a l anului se de-
sfãºoarã în aceste zile ºi are
toate ºansele sã fie acoperit

mediatic de zgomotul ºtirilor ºi al co-
mentariilor care �fac audienþã�. ªtiþi
dumneavoastrã, cele despre rãzboaie,
victime, morþi, spitale bombardate,
copii omorîþi, crime împotriva Uma-
nitãþii, cã cele împotriva oamenilor
nu mai conteazã de mult nici cît ne-
gru sub unghie. Dupã care vin ºtirile
despre scandalurile din �lumea
bunã�, ºtirile despre iminenta cata-
strofã financiarã, ecologicã, cosmicã
sau alimentarã, cele despre activitãþi-
le �vedetelor� de toate felurile, de la
ºefi de state ºi capete încoronate,
pînã la porno-starlete, în sfîrºit, cele
despre fantoºele mediatice, niºte �re-

pere� ale spaþiilor virtuale, momîi
create din te miri ce cîrpe, cîlþi ºi
paie, puse în par doar ca sã le vadã, sã
le audã ºi sã se împiedice toatã lumea
de ele, pentru ca mai apoi sã aibã de-
spre ce trãncãni. Lumea ºi, desigur,
outleturile mediatice care din asta îºi
hrãnesc audienþa ºi îºi adunã venitu-
rile. Despre care eveniment este vor-
ba? Despre vizita oficialã în Statele
Unite a Preºedintelui Chinei, Xi Jin-

ping ºi, mai larg, despre cum ºi cît
conteazã ea în economia strãbãtutã
de furtuni a relaþiilor dintre cele douã
Mari Puteri.

Neplace saunu, lumea încare trãim
este modelatã, nu doar politic, în pla-
nul securitãþii generale ºi locale, ci ºi
economic, social, cultural, de ceea ce
se întîmplã cu ºi în relaþiile dintre
aceºti actori de prim-plan.

(continuare în pagina 3)

SUA ºi China ºi-au reluat
dialogul la nivel înalt
l Biden continuã sã îl considere ”dictator” pe Xi Jinpingl Bursele din China scad

P
reºedintele american Joe Bi-
den ºi omologul sãu chinez Xi
Jinping au reuºit sã restabilie-
ascã, în cadrul unei întruniri

care a avut loc miercuri, în apropiere
de San Francisco, dialogul pus în
aºteptare de un an.

ConformAFP, Joe Biden a afirmat,
într-o conferinþã de presã, cã întâlnirea
s-a încheiat �cu progrese reale� ºi a sa-
lutat discuþiile �constructive ºi pro-
ductive� cu Xi Jinping, anunþând un
acord menit a restabili comunicaþiile
militare între cele douã þãri. �Tocmai
am încheiat câteva ore de convorbiri
cu preºedinteleXi ºi cred cã acestea au
fost cele mai constructive ºi mai pro-
ductive discuþii pe care le-am avut�, a

subliniat Liderul de la Casa Albã.
În schimb, rãspunzând la o întreba-

re, Joe Biden a declarat cã îl considerã
pe omologul sãu chinez un �dictator�,
precizând: �Este un dictator în sensul
cã, iatã, un om care conduce o þarã, o
þarã comunistã, ce se bazeazã pe o for-
mã de guvernare total diferitã de a
noastrã�.

Preºedintele american a afirmat cã
doreºte �sã se asigure cã rivalitatea
dintre SUAºiChina nudegenereazã în
conflict�.

La rândul sãu, Xi Jinping, care a
avertizat asupra consecinþelor unei
confruntãri între cele douãmari econo-
mii, a estimat cã þara sa ºi Statele Unite
�nu-ºi pot întoarce spatele�. Liderul

chinez a menþionat: �Planeta este sufi-
cient demare pentru ca þãrile noastre sã
prospere. Cred cu tãrie într-un viitor
promiþãtor pentru relaþia bilateralã�.

Xi Jinping a atras atenþia, însã, cu
privire la orice încercare a Statelor
Unite de a �remodela� China,
cerându-i totodatã omologului sãu
american �sã înceteze înarmarea Tai-
wanului ºi sã sprijine reunificarea
paºnicã aChinei�. Liderul de laBejing
a subliniat: �Reunificarea Chinei va fi
realizatã, este inevitabil�.

În acest context, Joe Biden i-a cerut
preºedintelui chinez �sã respecte pro-
cesul electoral� care va avea loc anul
viitor în Taiwan. (A.V.)

(continuare în pagina 8)

Xi aºteaptã de la Biden nu rãspunsuri de circumstanþã, ci semnãtura ºi
sigiliul Americii pe Noul Concordat. Poate sã mai fie necesare cîteva
etape de negociere diplomaticã pentru definitivarea a tot felul de
detalii. Acordul �cadru�, însã, trebuie bãtut în cuie acum! Ori
niciodatã? Eu personal cred cã problema lui �niciodatã� a fost depãºitã
de multã vreme. Dacã ea ar mai fi fost o posibilitate realã, Xi Jinping nu
ar fi fãcut aceastã �vizitã�.

lãturi de Asociaþia Investito-rilor la SIF-uri (AISIF), ZiarulBURSA continuã sã publiceinterviuri cu oameni cheie dinadministraþia din România (ºinu numai) care au avut legã-turã cu procesul de privatiza-re ºi privatizarea în masã dinRomânia, proces în urma cã-ruiaauapãrut celecinci societãþi de investi-þii financiare, fiecare cu peste 9milioane deacþionari.Publicãmastãzi interviul cu profesorulMir-ceaCoºea, fostul PreºedintealComisieiNa-þionaledeStrategie (1990-1993) ºiministrude stat, Preºedinte al Consiliului pentru Re-formã (1993-1996), cel care s-a ocupat cucrearea pieþei de capital din România.Dezvãluirile domniei sale despre procesulde privatizare ºi despre privatizarea înmasã din România sunt cel puþin de naturãsã punã reflectorul pe beneficiarii reali aiprocesului. Potrivit profesorului Coºea,procesul de privatizare a fost manipulatprin mini-oligarhii români ai tranziþiei.Aceºtia au început sã existe imediat dupãRevoluþie, de ei se temea inclusiv Preºedin-tele Iliescu ºi au început sã se manifestepregnant în special dupã1997-1998 (coinci-denþã sau nu, momentul coincide cu prã-buºirea Bancorex).Simultan cu apariþia �valizelor fãrã stãpân�,temerile lui Ion Iliescu au fost �ocupate� ºicapitalizate deServiciul Român de Informa-þii, condus de Virgil Mãgureanu, primul ºefalSRI, care�era, practic, peste tot - pesiste-mul gazelor, unde gãsea un loc liber, îl um-plea�. Mai mult, fostul ministru dezvãluiecã SRI era cel care decidea ce societate sãse privatizeze ºi care nu, prin întâlniri lacare participa ºeful SRI ºi care aveau loc înfiecare zi de luni, în biroul Preºedintelui Se-natului. În timpul acesta, potrivit profesoru-lui Coºea, la Guvern SRI trimitea informãrilegate de privatizãri în registrul �plouã/nuplouã�.Despre privatizarea în masã, prin cupoaneºi prin transformarea a 18,75 milioane deromâni în acþionari (9 milioane de acþionariavea iniþial doar fiecare SIF - Societate deInvestiþii Financiare), fostulministrudezvã-luie cum au apãrut �þarii� care au condusSIF-urile ºi la ce niveluri de decizie ajunge-au fãrã niciun fel de problemã. Procesultransformãrii populaþiei în acþionari ºi alprivatizãrilor care ar fi trebuit sã se de-sfãºoare prin bursã a fost �scurtcircuitat�începând cu 1997-1998, odatã cu apariþia�mini-oligarhilor� români. Potrivit simulãri-lor, investitorii la SIF-uri ar fi trebuiat sãaibã, în termeni reali, de cinci ori mai mulþibani doar în primii cinci ani de la subscriere,în urma procesului de privatizare în masã.Calculele AISIF, prezentate în interviu, ara-tã evoluþia realã (ajustatã cu inflaþia) a evo-luþiei investiþiilor în SIF-uri, pânã în2020-2021.Pe cei care conduc acum unele societãþi deinvestiþii financiare, Mircea Coºea îi carac-terizeazã drept �oportuniºti ºi profitori�.Despre milionul de euro anual încasat defiul fostului ofiþer Dan Drãgoi, Bogdan Drã-goi (fostministru de finanþe), ºef laSIF1, fo-stul ministru spune cã �orice comentariueste de prisos�.Cel care a fost însãrcinat cu apariþia pieþeide capital din România, profesorul MirceaCoºea, nu este convins cã în momentul defaþã bursa are vreun rol în România în dez-voltarea þãrii. Nu are niciun fel de încredereîn cei care supravegheazã piaþa de capital.Populaþia nua fost inclusã înmod real în ca-tegoria de beneficiari reali ai privatizãrii, înavantajul �mini-oligarhilor�.Despre faptul cã anumite practici penale(cum ar fi devalizarea averii acþionarilor, încazul SIF1, practici repetitive), profesorulMircea Coºea concluzioneazã: �Nu schim-bãm regulile jocului. ÎI schimbãm doar pecei care joacã�.
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